
دوشنبه 8 آذر 1400  29 نوامبر 2021   شماره 942 رویداد امروز2

رؤسای جمهور ایران و ترکیه با بیان اینکه توسعه 
همــکاری و هماهنگی دو کشــور در موضوعات 
دوجانبه و منطقه ای به نفع دو ملت و صلح و ثبات 
در منطقه است بر استفاده از همه ظرفیت ها برای 
توسعه همه جانبه روابط تهران، آنکارا تاکید کردند.

به گزارش ایلنا، سید ابراهیم رئیسی در ادامه دیدار و گفت وگو 
با ســران کشورهای شرکت کننده در اجلاس همکاری های 
اقتصادی اکو، در دیدار رجب طیب اردوغان با اشــاره به اینکه 
ظرفیت های توسعه روابط و تبادلات تجاری و اقتصادی تهران 
آنکارا فراتر از سطح کنونی است، اظهار داشت: ایران و ترکیه می 
توانند با ارتقای سطح تجارت و مبادلات کنونی، روابط اقتصادی 

و سیاسی دو کشور را به سطح راهبردی نزدیک کنند.
رئیسی با اشاره به زمینه های گسترده و متنوع همکاری ایران و 
ترکیه در بخش های مختلف از جمله انرژی، موضوعات بانکی و 
پولی و تبادلات تجاری و بازرگانی گفت: باید مسیر توسعه روابط 
اقتصادی را تسهیل کنیم و در این زمینه می توان تعرفه های 

ترجیحی را بازنگری کرد.

رئیس جمهور در ادامــه همکاری و ارتبــاط نزدیک ایران، 
جمهوری آذربایجان و ترکیه را حائز اهمیت دانست و گفت: سه 
کشور از اشتراکات فراوان فرهنگی، دینی و اعتقادی برخوردار 
هستیم و ضمن اینکه نباید اجازه داد اخلالی در این روابط ایجاد 
شود بلکه با نزدیکی هر چه بیشتر روابط، دشمنان مشترک خود 
را ناامید کنیم. رئیس جمهــور در ادامه با ابراز نگرانی از حضور 
داعش در افغانستان و افزایش ناامنی در این کشور اظهار داشت: 
گروه های تروریستی نه تنها باعث ناامنی در افغانستان بوده بلکه 
امنیت منطقه را تهدید می کند لذا نباید اجازه دهیم گروه های 
تروریستی همانند داعش و پ ک ک امنیت کشورهای منطقه 
را به خطر بیندازند.رئیس جمهور گفت: جمهوری اسلامی ایران 
از تشکیل حکومت فراگیر در افغانستان حمایت می کند و بر این 
باور هستیم که باید همه گروه ها، اقوام و اقشار مختلف مردم 

افغانستان در آینده افغانستان نقش و مشارکت داشته باشند.
رئیسی با اشاره به برقراری ثبات و امنیت در سوریه گفت: باید 
از ظرفیت های خود برای ایجاد آرامش، صلح و امنیت در سوریه 

استفاده کنیم.

رئیسی تصریح کرد: مشکلات منطقه باید توسط کشورهای 
منطقه حل و فصل شــود و حضور و دخالت بیگانگان نه تنها 
کمکی به حل مشــکلات نمی کند بلکه اوضاع را پیچیده تر 
خواهد کرد.رئیسی همچنین بر ثبات و آرامش و احترام به تمامیت 
ارضی عراق تاکید و خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران از 
روی کار آمــدن دولت قوی و مورد قبول مردم عراق حمایت 
کرده و بر آن تاکیــد دارد.رجب طیب اردوغان رئیس جمهور 
ترکیه نیز در این دیدار با بیان اینکه کشورش توسعه و تقویت 
همکاری های دوجانبه و منطقه ای را با جمهوری اسلامی ایران 
ضروری می داند، گفت: می توانیم در سطح روابط و مناسبات 
دو کشور به ویژه در بخش های اقتصادی جهش ایجاد کنیم.

رئیس جمهور ترکیه در ادامه تحولات افغانستان را نگران کننده 
دانست و خاطرنشان کرد: کاخ سفید همه گروه های تروریستی 
منطقــه از جمله داعش و پ ک ک را آموزش داده و مســلح 
می کند و برای ایحاد ناامنی، تجهیزات و ابزارهای تروریستی 
در اختیار این گروه ها قرار می دهد، لذا همکاری مشترک برای 

برقراری صلح در منطقه را ضروری می دانیم.

رئیسی در دیدار رئیس جمهور ترکیه:

مشکلات منطقه باید توسط کشورهای منطقه حل و فصل شود
پس از بررسی صلاحیت و برنامه ها؛

 »یوسف نوری« وزیر آموزش و پرورش شد
در جلسه صبح دیروز مجلس شورای اسلامی، پس از بررسی صلاحیت و 
برنامه های وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش، یوسف نوری موفق به کسب 

رأی اعتماد از نمایندگان مجلس شد.
به گزارش ایلنا، نمایندگان مجلس در جلســه صحن علنی دیروز پس از بحث و بررسی و 
استماع نظرات مخالفان و موافقان به یوسف نوری سومین وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش با 
۱۹۴  رأی موافق از مجموع ۲۶۸ رأی اخذ شده، رأی اعتماد دادند.در جلسه دیروز در ابتدا گزارش 
کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس قرائت شد که طی این گزارش، کمیسیون آموزش 
موافقت و نظر مثبت خود را نسبت به وزیر پیشنهادی اعلام کرد.پس از آن نمایندگان مخالف 
و موافق نوری به بیان صحبت ها و دلایل خود پرداختند و بعد از آن وزیر پیشنهادی آموزش 
و پرورش به از برنامه های خود دفاع کرد.در پایان نظر نمایندگان درخصوص وزیر پیشنهادی 
آموزش و پرورش به رأی گذاشــته شد که نمایندگان با ۱۹۴ رأی موافق، ۵۷ رأی مخالف و 

۱۷ رأی ممتنع از ۲۶۸ رأی ماخوذه به یوسف نوری رأی اعتماد دادند.

ورود مسافر از آفریقای جنوبی به کشور ممنوع شد
روابط عمومی شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی از تشدید مراقبت های 
بهداشــتی مرزی از جمله در فرودگاه امام خمینی خبــر داد و اعلام کرد: 
ورود مستقیم و غیرمستقیم همه مسافران غیر ایرانی از مبادی هر کدام از 

کشورهای جنوب آفریقا به کشور تا اطلاع ثانوی ممنوع شد.
به گزارش تجارت نیوز، و بر اساس اعلام روابط عمومی شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی 
ورود مستقیم و غیر مستقیم مسافر از آفریقای جنوبی، موزامبیک، نامیبیا، زیمبابوه، بوتسوانا، 
لسوتو، اسواتینی به ایران ممنوع شد.بر اساس این خبر تمام مسافران ایرانی که از کشورهای یاد 
شده عازم ایران هستند لازم است که که حداقل ۱۴ روز از بدو ورود در شرایط قرنطینه اقامت 
داشته باشند و حق خروج نداشته و ظرف این مدت سه نوبت از آنها تست پی. سی. آر گرفته 

می شود و پس از اخذ پاسخ منفی حق خروج از قرنطینه به انها داده خواهد شد.
»حسن خوشخو« روز شنبه با اشاره به کشف گونه جدید و خطرناک کرونا در آفریقای جنوبی، 
درباره محدودیت های احتمالی برای پذیرش مسافر از جنوب آفریقا در فرودگاه امام خمینی)ره( 
گفته بود: پرواز مستقیم که منجر به ورود مسافر از آفریقای جنوبی به کشور شود نداریم، اما 
درباره ورود مسافران پروازهای غیرمستقیم )کانکشن- CONNECTION( در صورت 
لزوم همان تدابیر قبلی در نظر گرفته خواهد شد.وی بیان  کرد: برای مثال هم زمان با انتشار 
سویه جدید در سال ۹۸ از سمت آسیا، بسیاری از پروازهای مستقیم کنسل شد و برای پذیرش 
پروازهای غیرمستقیم )CONNECTION( نیز دستورالعمل خاصی اتخاذ شد و مسافران 

باید با برگه آزمایش منفی کرونا اجازه ورود به کشور را می گرفتند

تاکید رئیس سازمان ثبت اسناد بر هوشمند سازی 
کامل فرآیند های ازدواج و طلاق

رییس ســازمان ثبت اسناد و املاک کشــور در نشست با روسای کانون 
سردفتران ازدواج و طلاق سراسر کشور، از پیگیری اصلاح نظام نامه دفتر 

ثبت ازدو اج و طلاق خبر داد.
به گزارش ایلنا، حسن بابایی، رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور در نشست با روسای 
کانون سردفاتران ازدواج و طلاق سراسر کشور، از پیگیری اصلاح نظام نامه دفتر ثبت ازدو اج و 
طلاق خبر داد.وی با اشاره به مشکلات موجود در نظام نامه دفتر ثبت ازدو اج و طلاق تصریح 
کرد: پیشنهاد اصلاح نظام نامه در دستور کار گرفته است.رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور با تاکید بر لزوم برنامه ریزی برای کاهش طلاق و افزایش ازدواج، به تشکیل کمیته های 

پژوهش و برون سپاری اشاره و تصریح کرد: باید بعضی از امورات را به دفاتر واگذار کرد.
وی همچنین بازرسی میدانی دفاتر ازدواج و طلاق را امری مهم دانست بر هوشمند سازی 

کامل فرآیند های ازدواج و طلاق و اصلاح سامانه تاکید کرد.

سعیدی: تقسیم استان سیستان و بلوچستان 
غیرکارشناسی است

نماینده مردم چابهار در مجلس با اشاره به انتشار خبری مبنی بر تقسیم 
استان سیستان و بلوچستان گفت: این تقسیم استان غیرکارشناسی، دارای 

ایراد ماده ۷۵ قانون اساسی و فاقد پیوست فرهنگی - اجتماعی است.
به گزارش ایسنا، معین الدین سعیدی در جلسه علنی دیروز)یکشنبه( مجلسی از ایده تقسیم 
استان سیستان و بلوچستان انتقاد کرد و گفت: این تقسیم استان غیرکارشناسی، دارای ایراد 
ماده ۷۵ قانون اساسی و فاقد پیوست فرهنگی - اجتماعی است. این ماجرا یکی از نگرانی های 
کنشگران فرهنگی و اجتماعی است. مخالفت قاطع اکثریت قریب به اتفاق مردم سیستان و 
بلوچســتان با این موضوع را اعلام می کنم.نماینده مردم چابهار در مجلس ضمن تبریک به 
یوسف نوری به خاطر جلب اعتماد نمایندگان مجلس برای وزارت آموزش و پرورش گفت: 
مظلومین تاریخ یعنی معلمان خرید خدمت و حق التدریس و کارنامه سبزها را فراموش کنید. 

اجرای رتبه بندی معلمان باید فورا اجرایی شود.

سازمان تعزیرات اعلام کرد
محکومیت ۳۱ میلیاردی برای قاچاق شیر خشک

مدیرکل روابط عمومی سازمان تعزیرات حکومتی از محکومیت ۳۱ میلیارد 
ریالی برای قاچاق شیر خشک در استان خراسان جنوبی خبر داد.

به گزارش ایسنا به نقل از سازمان تعزیرات حکومتی، محسن عسکری مدیر کل روابط عمومی 
سازمان تعزیرات حکومتی گفت: با گزارش گمرک استان خراسان جنوبی در مورد اظهار خلاف 
واقع یک شرکت لبنیاتی، گزارش برای رسیدگی به شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا 
و ارز شهرستان بیرجند ارسال شد.وی افزود: شعبه رسیدگی کننده پس از اخذ استعلام و احراز 
قاچاق شیرخشک، متهم را علاوه بر ضبط کالا به پرداخت مبلغ ۳۱ میلیارد ریال جزای نقدی 

محکوم کرد.

قیمت هر متر خانه در تهران ۳۲ میلیون شد
متوسط قیمت مسکن در شهر تهران طی آبان ماه امسال با افزایش اندک نسبت به 

مهر ماه از متری ۳۲ میلیون تومان گذشت.
به گزارش مهر، بانک مرکزی آمار معاملات مسکن در شهر تهران طی آبان ماه سال جاری را اعلام 
کرد که بر اساس آن تعداد معاملات مسکن در ماه مذکور هفت هزار و ۳۰۴ فقره معامله بود که نسبت 
به ماه قبل از آن )مهر ۱۴۰۰( که تعداد معاملات پنج هزار و ۴۷۱ فقره بود، رشد ۳۳.۵ درصدی و نسبت 
به ماه مشابه سال قبل از آن )آبان ۱۳۹۹( که تعداد معاملات چهار و ۴۶۶ فقره بود رشد ۶۳.۵ درصدی را 
نشان می دهد.متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در آبان ماه امسال ۳۲ میلیون و ۹۰ هزار تومان 
برآورد شده که نسبت به مهرماه امسال رشد ۱.۲ درصدی و نسبت به آبان ۱۳۹۹ رشد ۱۷.۷ درصدی 
داشته است.بیشترین تعداد معاملات مسکن در آبان ماه به منطقه ۵ تهران با هزار و ۱۱ فقره و کمترین 
تعداد معاملات نیز به منطقه ۱۹ با ۵۶ فقره اختصاص داشته است.گران ترین منطقه پایتخت نیز مانند 
سالهای اخیر منطقه یک با متوســط متری ۷۲ میلیون و ۷۴۹ هزار و ۹۰۰ تومان است و ارزان ترین 
منطقه پایتخت نیز به منطقه ۱۸ با متوسط متری ۱۴ میلیون و ۵۱۹ هزار و ۹۰۰ تومان اختصاص دارد.

براساس این گزارش متوسط اجاره بهای مسکن در شهر تهران طی آبان امسال نسبت به آبان سال 
گذشته، رشد ۵۱.۶ درصدی و در کل کشور افزایش ۵۴.۹ درصدی داشته است.

بازار میوه؛ خوش رنگ و لعاب اما دست نیافتنی
گشت و گذاری در بازار میوه و مراکز عرضه این محصولات، نشان از ادامه گرانی و 

کوتاه شدن دست مردم از خرید آنها دارد.
به گزارش مهر، گشت و گذاری در بازار میوه و مراکز عرضه این محصولات، نشان از ادامه گرانی و 
کوتاه شدن دست مردم از خرید آنها دارد و به عبارتی بسیاری از مردم از روبروی مراکز خوش رنگ و 
لعاب عرضه میوه ها رد می شوند بدون اینکه فکر خرید آنها از سرشان بگذرد. در همین زمینه خانمی 
که مشغول تماشای میوه های یک میوه فروشی بود در پاسخ به پرسش مهر مبنی بر اینکه معمولاً در 
ماه چقدر میوه می خرد؟، گفت: خیلی کم. ما خرید ماهیانه نداریم و بیشتر برای مناسبت ها و مهمانی ها 
مقداری خرید انجام می دهیم.وی که نمی خواست نامش در گزارش عنوان شود، ادامه داد: قیمت میوه ها 
خیلی گران اســت و درآمد ما به زور به خرید اقلام اساسی مثل تخم مرغ، مرغ، روغن، برنج و سایر 
مایحتاج می رسد.این خانم اضافه کرد که از خرید میوه راحت تر می شود چشم پوشی کرد و اتفاق خاصی 
با نخریدن آن نمی افتد.خانم دیگری به مهر گفت: معمولاً هر دو هفته یکبار به مراکز خرید میوه مراجعه 
می کند و هر بار حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان برای خرید محصولات میوه و صیفی جات هزینه می کند.
وی افزود که تنوع محصولاتی که خریداری می کند زیاد اما حجم آنها نهایتاً دو تا سه کیلو خواهد بود.این 
خریدار عنوان کرد که میوه ها نیز هر بار که مراجعه می کند قیمت جدیدی دارند اما با توجه به اتفاقاتی که 
در بازار کالاهای اساسی و مصرفی کشور رخ می دهد این مسأله او را متعجب نمی کند و انتظارش را دارد! 
بر اساس مشاهدات میدانی خبرنگار مهر قیمت هر کیلوگرم سیب زرد ۱۸ هزار و ۹۰۰ تومان، پرتقال 
تامسون ۱۴ هزار و ۹۰۰ تومان، نارنگی شمال ۱۶ هزار و ۹۰۰ تومان، انار ریز ۱۵ هزار تومان، متوسط 
۲۵ هزار تومان و درشــت ۳۵ هزار تومان است.این قیمت ها در حالی است که بسیاری از این میوه ها 

در محل تولید روی دست تولیدکنندگان می ماند و با قیمت های بسیار نازل از آنان خریداری می شود.
مسئولان همواره اعلام می کنند که نقش واسطه ها و دلالان در این حوزه پررنگ است و این افراد 
هستند که سود کلانی بر جیب می زنند اما در نهایت نیز مشخص نمی شود که دلال و واسطه کیست و 
چرا دولت نمی تواند سیستم توزیع صحیحی را پیاده سازی و اجرا کند و مدیریتی دقیق و درست بر روند 

توزیع و بازار میوه داشته باشد و دست همین به اصطلاح دلالان را کوتاه کند؟

اخبار کوتاه 

دبیر انجمــن صنایع لوازم خانگی اظهار داشــت: 
پاکستان یک سری معادن دارد و آماده است که آنها را 
در اختیار ما بگذارد که در قالب صادرات لوازم خانگی 
تحت برند مشترک می توان این موضوع را دنبال کرد.

عباس هاشمی در گفت وگو با ایلنا در مورد اظهارات رییس سازمان 
توسعه تجارت مبنی بر تولید برند مشترک با پاکستان و قزاقستان 
و راه اندازی خط تولید در سوریه اظهار کرد: این کشور ۱۸ میلیون 
نفری امکاناتی دارد و در قالب پیمان اوراســیا اعلام آمادگی هم 
کرده اند. در نمایشــگاه لوازم خانگی هم معاون سفیر این کشور 
نشستی با ما داشتند، با تعاملاتی و پتانسیلی که دارند ما می توانیم 
موضوع صادرات مجدد از این کشور را با برند مشترک داشته باشیم 
که این  موضوع فضایی را برای دسترسی سهل تر به سایر بازارها 

برای ما باز می کند.
وی افزود: در مورد پاکستان موضوع تهاتر اهمیت بیشتری دارد. 
پاکستان یک سری معادن دارد و آماده است که آنها را در اختیار 
ما بگذارد که در قالب صادرات لوازم خانگی تحت برند مشترک 

می توان این موضوع را دنبال کرد.
هاشمی تصریح کرد: همچنین ایران می تواند در سوریه خط تولید 
راه اندازی کند، به احتمال زیاد سوریه در آینده نزدیک به اتحادیه 
عرب می پیوندد؛ قبل از این اتفاق که بخواهند موانعی ایجاد کنند 
ما می توانیم همکاری هایی را نیز با این کشور در حوزه لوازم خانگی 
داشته باشیم. این کشور واردات کالای نهایی را ممنوع کرده است 
علاوه بر این ارزی هم ندارد که ما دریافت کنیم. ما باید یک خط 
تولید در این کشور راه بیاندازیم که علاوه بر تامین بازار سوریه در 
صورت امکان بعد از عضویت در اتحادیه عرب به سایر کشورهای 

عربی نیز صادر کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: اینها کشورهای درجه ۲ و ۳ هستند ولی 
چاره ای نیست و ما باید روی همه گزینه ها فکر کنیم. ریه اقتصاد 
ایران حجم بسیار بیشتری دارد، که با این روش ها حداقل اکسیژن 
را می رساند. با این حال محدودیت هایی وجود دارد و با توجه به این 
محدودیت ها چنین راهکارهایی ارائه می شود. هرجا امیدی باشد که 
بتوانیم کمک بگیریم باید بررسی شود.رییس انجمن صنایع لوازم 
خانگی گفت: در قزاقستان برندهای خوب دنیا فعالیت می کنند، 
بنابراین شــاید صادرات محصولات ایران به این کشور چندان 
نتواند موفق باشد ولی یک برند مشترک می تواند امتیازاتی را برای 
تولیدکنندگان ایرانی به همراه داشــته باشد. یک پارتنر قزاق هم 
می تواند کمک کند که سهم بیشتری از بازار قزاقستان داشته باشیم 
و هم در صادرات مجدد یاری کند. پاکستان منابع و جمعیت زیادی 

دارد و می شود با پاکستان کارهایی را پیش برد.

وی با اشاره به پیوستن ســوریه به اتحادیه عرب بیان کرد: در 
مورد ســوریه، آینده مهم است چراکه امروز امکاناتی ندارد. بعد از 
پیوستن به اتحادیه عرب به هرحال امتیازاتی خواهد داشت البته 
من شک دارم که سرمایه گذاری ما ثباتی خواهد داشت یا تحت 
فشارهای سیاسی برخی کشورهای عربی محدودیت هایی را اعمال 
کند. در مورد خودرو همین اتفاق رخ داده است، آقای وزیر هم به 
همین علت به سوریه سفر کردند. بطوریکه جلوی ورود قطعات 
خودروهای ایرانی را هم می گیرند. در حالی که خودروســازان ما 
در این کشور سرمایه گذاری کرده بودند. گرچه ما تصمیم داریم که 
زودتر این سرمایه گذاری انجام شود اما این نگرانی وجود دارد که 
نفوذ اتحادیه عرب ثبات این سرمایه گذاری را بر هم بزند. با این حال 

اینها گزینه هایی هستند که فعلا موجود هستند.
هاشمی در پاسخ به سوالی پیرامون نقش بخش خصوصی در این 
اقدامات گفت: همه این کارهای مشترک از جمله برند مشترک 
توســط بخش خصوصی انجام خواهد شد. دولت که نمی خواهد 
بنگاه داری کند؛ البته مقوله خودرو کمی متفاوت است. اما در مورد 
لوازم خانگی ۱۰۰ درصد  بخش خصوصی فعال است و دولت هیچ 

نقشی ندارد، تنها اگر بتواند تسهیل گر خواهد بود.
وی اضافه کرد: مهمترین مشکلات حوزه لوازم خانگی در چند 
مورد خلاصه می شــود، یکی از آنها موضوع قاچاق است که باید 
مجوزهایی که از طریق وزارت کشــور داده شده مثل پیله وری، 
ملوانی، ته لنجی، مرزنشینی و کولبری یا باید حذف شود که به علت 
مشــکلات اقتصادی این مناطق بعید است این اتفاق رخ دهد یا 
دست کم باید یک نظارت جدی در این مورد انجام شود که جلوی 
ورود بی رویــه از این طریق را بگیرند. از طرف دیگر باید موضوع 
رهگیری کالا که به خاطر کرونا کمی رها شد، به صورت جدی 
پیگیری شود.رییس انجمن صنایع لوازم خانگی متذکر شد: موضوع 
دیگر سیاست های ســرکوب قیمتی و دخالت سازمان حمایت، 
سازمان های نظارتی و وزارت صمت است. علی رغم اینکه تکلیفی 
وجود ندارد اما از آنجا که سیاست های سرکوب قیمتی راحت ترین 
راه اســت، این مســیر را دنبال می کنند. ولی این سیاست ها در 
میان مدت و بلندمدت آسیب های جدی به تولید می زند، راه غلط 
و منسوخی است. قیمت باید به مکانیزم عرضه و تقاضا سپرده شود، 
دولت فقط باید نقش نظارتی و ساماندهی بازار را داشته باشد، یعنی 

مثل یک داور عمل کرده و خود وارد بازی نشود.
وی اضافه کرد: موضوع ســوم هم استمرار تامین مواد اولیه به 
خصوص مواد پتروشیمی و فولاد است. باید فرآیند تامین مواد اولیه 
به قیمت عادلانه و میزان کافی تسهیل شود. صنایع بالادستی باید 

کف عرضه را رعایت کنند.

ثبت نام وام ودیعه مسکن در حالی ادامه دارد که بانک مرکزی از اتمام اعتبار 
بانک ها خبر می دهد ولی معاون مسکن وزارت راه و شهرسازی این اتمام 

اعتبار را قبول ندارد.
به گزارش مهر، شهرزاد دانشمندی مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی می گوید: به نیمی از 

متقاضیان تسهیلات ودیعه مسکن، وامی پرداخت نخواهد شد.
بانک مرکزی: تا کنون ۱۳ هزار میلیارد تومان وام ودیعه داده ایم

وی با اعلام اینکه سامانه ثبت نام تسهیلات ودیعه مسکن از سوی وزارت راه و شهرسازی 
اداره می شــود، افزود: تاکنون حدود ۱۳۰ هزار میلیارد ریال، بیش از سهمیه تعیین شده ستاد 
کرونا، ثبت نام تسهیلات ودیعه مسکن انجام شده است و بانک ها هیچ تعهدی برای پرداخت 
تسهیلات بیش از سهمیه های تعیین شده از سوی ستاد کرونا ندارند.وی علت سخت گیری 
بانک ها برای پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن را پُر شدن سهمیه تعیین شده عنوان کرد و 
گفت: تعداد افراد در صف مانده، دو برابر سهمیه تعیین شده است و متقاضیانی که موفق به اخذ 

تسهیلات نشده اند ناراضی خواهند شد.
مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی افزود: باوجود اینکه سهمیه تسهیلات ۱۲ درصدی ودیعه 
مسکن تکمیل شده است، همچنان سامانه ثبت نام این وام از سوی وزارت راه و شهرسازی باز 

است که منجر به اعطای تسهیلات نخواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی: اتمام اعتبار بانک ها، قابل قبول نیست 

این در حالی است که معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی می گوید: بر اساس 
آخرین آمار یک میلیون و ۶۸۵ هزار نفر تا کنون برای دریافت وام ودیعه ثبت نام کرده اند و 
از این تعداد ۶۴۰ هزار نفر به بانک ها معرفی شده اند و ۱۴۲ هزار نفر هم تسهیلات دریافت 

کرده اند.
محمود محمود زاده گفت: در ابتدای سال، مکاتبه ای با ستاد ملی مقابله با کرونا برای پرداخت 
وام ودیعه مسکن داشته ایم و این ستاد تسهیلاتی برای پرداخت وام ودیعه مسکن به بانک ها 
در نظر گرفته اند. حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای وام ودیعه مسکن در نظر گرفتند 

که از این میزان تنها ۴۵ درصد که معادل ۴ هزار میلیارد تومان است تا کنون توسط بانک ها 
پرداخت شده است. معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: به هیچ عنوان 
این موضوع مورد قبول نیست که اعتبار بانکی برای پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن به اتمام 
رسیده است. ممکن است بین شعب بانک ها شعبه ای نیاز به تجدید نظر داشته باشد و ما مکاتبه 
برای تأمین اعتبار کنیم، اما اینکه اعتبار همه شعب بانک ها به اتمام رسیده است به هیچ عنوان 

مورد قبول نیست.
متن مصوبه ستاد کرونا در خصوص وام ودیعه

در اواخر خرداد ماه امسال نیز ستاد ملی مقابله با کرونا، سقف بودجه در نظر گرفته شده برای 
تسهیلات ودیعه مسکن را ۱۰ هزار میلیارد تومان اعلام کرده و به تصویب رسانده بود.

منشأ سوءتفاهم وزارت راه و بانک مرکزی کجاست؟
به نظر می رسد علت تفاوت آمار و محاسباتی که وزارت اقتصاد و بانک مرکزی از اعطای 
تسهیلات کمک ودیعه مسکن با معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی دارند، 

مدت زمان مورد نظر هر یک از این دستگاه ها است.
بانک مرکزی و وزارت اقتصاد، احتمالاً کل دو سالی که از اعطای تسهیلات ودیعه مسکن 
می گذرد را در نظر دارند و وزارت راه و شهرسازی تسهیلاتی که امسال پرداخت شده را تا سقف 

۱۰ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته اند.
وزارت اقتصاد )نیمه نخست مهر امسال(: تا کنون ۶.۴ هزار میلیارد تومان 

وام ودیعه پرداخت شده
بر اساس آماری که وزارت اقتصاد تا پایان نیمه نخست مهر امسال ارائه کرده بود، تعداد دریافت 
کنندگان وام ودیعه مسکن با آماری که وزارت راه و شهرسازی می گوید، تفاوت دارد.وزارت 
اقتصاد می گوید: تا نیمه اول مهرماه سال جاری بانک ها و مؤسسات اعتباری دولتی و خصوصی 
حدود ۶ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات ودیعه مسکن به ۲۶۷ هزار و ۱۶۷ نفر متقاضی 
پرداخت کرده اند.ضمن اینکه ۴۷ هزار و ۱۲۳ پرونده به مبلغ نزدیک به یک هزار و ۸۰۰ میلیارد 

تومان نیز تشکیل و به زودی به متقاضیان پرداخت خواهد شد.

یک کارشناس بازار سهام گفت: تمامی اتفاقات بد ممکن برای بورس افتاده 
و در مقطع کنونی حصول توافقات برجام به نفع بورس است.

به گزارش تجارت نیوز، سرانجام فردا مذاکرات برجام برگزار می شود. کارشناسان مختلف 
نظرات متفاوتی در خصوص تاثیر توافقات بر بورس دارند. برخی حصول توافقات را برای بازار 
سرمایه در کوتاه مدت مضر می دانند. از نظر برخی نیز نقش تصمیمات اقتصادی دولت بیش از 

هر چیز دیگری بازار سهام را تحت تاثیر قرار می دهد.
پیام الیاس کردی، کارشناس بازار سهام گفت: بازار سرمایه مثل هیچ یک از بازارهای مالی 
خود عمل نکرده اســت. هر اتفاق بدی که ممکن بوده برای بورس افتاده و وضعیت از این 
بدتر نمی شود. کارشناسان اقتصادی پیش بینی هایی برای قیمت دلار داشتند. رقم دلار در حال 

حاضر بیش از پیش بینی هاست.
پیام الیاس کردی، کارشناس بازار سهام ادامه داد: از این جهت هم بازار به مشکلی برنمی خورد. 
در حال حاضر سهم هایی با پی به ای ۴ در بازار وجود دارند. اما بعضی از سهم ها با ۳۰ درصد 

ارزش ذاتی خود معامله می شوند
این کارشناس گفت: وضعیت بورس از این بدتر نمی شود و به اندازه چند ماه آینده نیز برای 
بازار ســهام اتفاقات بد از پیش افتاده است. در چنین شرایطی به نظر من حصول توافقات 
برجام نیز به نفع بورس خواهد بود. چرا که راه بســیاری از شرکت ها باز خواهد شد. برخی 
از شرکت های صادرات محور بورس نیاز به ارتباط با سایر کشورها دارند. امکان بروزرسانی 

دستگاها برای برخی از شرکت ها فراهم می شود.
پیام الیاس کردی، کارشناس بازار سهام با اشاره به اینکه شرایط اقتصادی ربطی به تحریم 
ندارد، گفت: وضعیت نقدینگی، کسری بودجه، انتشار اوراق و … به سیاست خارجی ربط 
ندارد. در حال حاضر بزرگترین درد بازار سرمایه عدم اعتماد مردم به دلیل ابهامات موجود در 

سیاست گذاری و تصمیمات دولت است.
الیاس کردی گفت: الان گزینه آخر سرمایه گذاری مردم بورس است. این در حالی است که 

در دو سال گذشته بازار سهام اولین گزینه بود.

سوریهمانعورودقطعاتخودروهایایرانیمیشود اعتباروامودیعهمسکنتمامشد

وضعیتبورسازاینبدترنمیشود

اخیراً موضوع پیشــنهاد گمرک برای تعیین تکلیف خودروهای 
رسوبی موجود در انبارهای گمرک مطرح شده است، این در حالی 
است که با وجود گذشت زمان قانونی و تأکید شورای عالی امنیت 
ملی برای کاهش زمان قانونی اعمال متروکه از پنج به دو ماه، این 

خودروها متروکه نشد.
به گزارش تســنیم، طی هفته گذشته گمرک پیشــنهادی را برای بررسی در 
کمیســیون اقتصادی دولت و سپس طرح آن در هیئت وزیران به منظور تعیین 
تکلیف خودروهای رسوبی با عبور از برخی مقررات ارسال کرد. برمبنای این پیشنهاد 
که پیش نویس آن از سوی معاونت فنی گمرک ایران ارائه شده است، امکان ثبت 
سفارش برای خودروهایی که تا ۱۶ دی ماه سال ۱۳۹۷ قبض انبار اماکن گمرکی 
و مناطق ویژه و آزاد را دریافت کردند، فراهم خواهد شد.همچنین خودروهایی که 
تا ۱۶ دی ماه ۱۳۹۷ دارای قبض انبار بوده و با رویه بانکی تأمین ارز شده  است نیز 
با پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز دریافتی با نرخ سامانه نیما و با ثبت سفارش بانکی 
قابل ترخیص است و هر نوع تخصیص ارز جدید برای این ثبت سفارش ها ممنوع 
خواهد بود.براساس آمارهای منتشرشده در زمان حاضر حدود دو هزار و ۲۴۹ دستگاه 
خودرو در انبارهای گمرک و مناطق آزاد رســوب کرده است. در یکی از پرونده ها 
که بیش از ۱۰۰۰ دستگاه خودرو را شامل می شود، شرکت واردکننده بدون ثبت 
سفارش و به شکل غیرقانونی خودروها را وارد کشور کرده است و در زمان حاضر به 
همین دلیل امکان ترخیص آن را ندارد.حال این سؤال پیش می آید؛ چرا گمرک با 
وجود گذشت چندباره مهلت قانونی این خودروها را متروکه اعلام نکرده و آنها را به 

سازمان اموال تملیکی اظهار نکرده است؟
میرمعینی معاون بهره برداری و فروش سازمان اموال تملیکی در گفتگو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تسنیم گفت: تمام خودروهایی که در زمان حاضر در گمرک 
دپو شده، متروکه است. همه این موارد باید به سازمان اموال تملیکی اعلام می شده 
اســت، عدم اعلام این خودروها تخلف است، براساس ماده ۲۴ آیین نامه اجرایی 

گمرک پس از پنج ماه کالاها باید به سازمان اموال تملیکی اعلام شود.
حداکثر مهلت توقف کالا در اماکن گمرکی ۲ ماه شد

وی اضافه کرد: در زمان حاضر شــورای عالی امنیت ملی این زمان را به دو ماه 

کاهش داده است. در نتیجه عدم معرفی و عدم اعمال تشریفات متروکه درخصوص 
هر خودرویی که هم اکنون در گمرک دپو شده است تخلف است. این موارد به دلیل 
گذشت زمان قانونی جزو اموال دولت است و گمرک باید اظهارنامه تعیین و به ما 
ارسال کند.بر اساس مصوبه شورای عالی امنیت ملی، مهلت توقف کالاهای وارده 
به کلیۀ مبادی ورودی کشور، اعم از سرزمین اصلی یا مناطق آزاد و ویژۀ اقتصادی 
)که به منظور ورود به سرزمین اصلی یا مصرف در مناطق مزبور وارد می شود( دو 

ماه تعیین گردیده است.
میرمعینی در خصوص چگونگی عدم اظهار این خودروها از سوی گمرک به عنوان 
کالای متروکه گفت: گمرک یک راه فراری برای خود باز کرده است و می گوید 
مناطق ویژه و مناطق آزاد این موارد را به ما اعلام نکرده اند که بخواهیم به سازمان 
اموال تملیکی اعلام کنیم و این در حالی است که براساس ماده ۵۴ آیین نامه اجرایی 
قانون امور گمرکی به صراحت بیان کرده است که مناطق آزاد یا ویژه باید به صورت 
هفتگی کالاها را اعلام کنند، حتی اگر کالای متروکه نداشته باشند نیز باید اعلام 

کنند که چنین کالایی ندارند.
معاون بهره برداری و فروش سازمان اموال تملیکی با اشاره به پیشنهاد گمرک 
برای ترخیص این کالاها گفت: این مسئله سبب ایجاد یک رانت دیگر خواهد شد. 
ما اعلام کردیم که به منظور مقابله با این رانت، حقوق و عوارض گمرکی صاحبان 
کالا را براساس ارزش نرخ آزاد دلار یا یورو محاسبه کنند.در زمان حاضر گمرک 
می خواهــد این خودروها را با ارز نیمایی ترخیص کند و این اقدام موجب خواهد 
شد صاحبان کالا ترغیب شوند که بروند ماشین های دیگری بیاورند و پنج سال 
در گمرک نگه دارند و پس از آن شــماره گذاری و وارد کشور کنند. ما جلوی این 
اقدام را در مصوبه خودمان گرفتیم و به عقیده بنده چنین اقدامی از سوی گمرک 
غیرقانونی است. در خاتمه بایستی تأکید کرد، گمرک ایران براساس قانون، باید 
خودروها و دیگر کالاهای رسوبی را که مهلت قانونی تشریفات آن سپری شده و 
هنوز ترخیص نشده است به عنوان کالای متروکه به سازمان اموال تملیکی اعلام 
کند و عدم تمکین از قانون تخلفی آشکار است، ضمناً ذکر این موضوع نیز خالی از 
لطف نیست که بحث تفاوت قوانین و زمان اعمال متروکه در بنادر و مناطق آزاد نیز 

با تأکید صریح شورای عالی امنیت ملی عملًا کنار گذاشته بود.

یک تحلیلگر مسائل سیاسی کشور درباره ریشه های بحران آب در کشور 
گفت: مسیری که در چند دهه گذشته طی شده، اکنون شرایطی را بوجود 

آورده که بازگشت به نقطه آغاز را بسیار پرهزینه خواهد کرد.
عباس عبدی در گفت وگو با ایسنا، درباره ریشه های شکل گیری بحران آب و پیامدهای آن 
بر زندگی مردم، اظهار کرد: کارخانه فولاد حدود ۲۰۰ میلیون متر مکعب آب در سال مصرف 
می کند. با توجه به مصرف این حجم از آب، این کارخانه باید کنار خلیج فارس احداث می شد. 
اکنون بازگشت به نقطه آغاز نیاز به سرمایه گذاری عمده مالی و مهمتر از آن سرمایه گذاری 

سیاسی برای جلب اعتماد و مشارکت عمومی مردم در مدیریت جامعه دارد.
عبدی تاکید کرد: راه حل چالش محیط زیست و افزایش آگاهی عمومی مردم در این زمینه، 
با مشارکت دادن جامعه و نمایندگان واقعی آنها که مشکلات مردم را دنبال می کنند، مرتبط 
است.مصاحبه با عباس عبدی درباره چگونگی حل بحران آب و نحوه مواجهه با اعتراضات 

مردمی به شرح  زیر است:
با توجه به اینکه بر اساس اعلام خود مسئولان در حال حاضر ۱۶ استان 
درگیر مساله کم آبی هستند، حاکمیت برای کنترل شرایط و جلوگیری از 

تبدیل اعتراضات به ناآرامی ها چه باید بکند؟
فرض کنید مشکل کمبود نان یا گندم پیش بیاید. برای حل این مشکل همه امکانات بسیج 
می شوند تا با واردات گندم، نان مردم تامین شود، و این شدنی است. ولی امکان حل مشکل 
آب بویژه آب کشاورزی بدینگونه وجود ندارد. مسیری که در چند دهه گذشته طی شده است، 
شرایطی را بوجود آورده که بازگشت به نقطه آغاز بسیار پرهزینه است. کارخانه فولاد حدود 
۲۰۰ میلیون متر مکعب آب در سال مصرف می کند. با توجه به مصرف این حجم از آب، این 
کارخانه باید کنار خلیج فارس احداث می شد که طرح اولیه آن هم همین بوده است، ولی در 
اصفهان ایجاد شده است و الان اگر بخواهند این کارخانه را به مکان درست و منطقی خود 
یعنی ساحل خلیج فارس بازگردانند، میلیاردها دلار هزینه خواهد داشت. نتیجه اینکه بازگشت 

از این مسیر خیلی سخت است.
از سوی دیگر دادن وعده حل مشکلات نیز مساله ای  را حل نخواهد کرد. زیرا با توجه به 
شرایط حکومت و مردم معلوم نیست که جامعه و مردم وعده های داده شده را قبول کنند؛ 
بنابراین وضع همینگونه خواهد ماند و شاید با برخی وصله پینه بشود مشکلات و دردها را 
بصورت موقتی تسکین داد، ولی بازگشت به نقطه آغاز نیاز به سرمایه گذاری عمده مالی و 

مهمتر از آن سرمایه گذاری سیاسی برای جلب اعتماد و مشارکت عمومی مردم در مدیریت 
جامعه دارد که فکر نمی کنم به این شرایط و نگاه رسمی محقق شود.

با توجه به سوءاستفاده های جریان های خارجی، احزاب و رسانه ها چگونه 
باید عمل کنند که مساله محیط زیستی به چالش امنیتی تبدیل نشود؟

سوءاستفاده های جریان های خارج از کشور از اتفاقات داخل کشور تمام شدنی نیست. ممکن 
است ایران هم از اتفاقات کشورهای رقیب یا دشمن بهره برداری کند. اصولا حکومت نباید 
عملکرد خود را با این بهره برداری های خارجی مرتبط کند چون بهره برداری خارجی که در 
دست ما نیست. برنامه ریزی حکومت باید مستقل و برای بهبود رفاه جامعه خودش باشد.تا 
وقتی نگاه حکومت به خارج باشد و آنها را به سوء استفاده متهم کند، خواسته یا ناخواسته نگاه 
مردم و مخالفان را هم به خارج سوق می دهد و جامعه و مردم را به این نتیجه می رساند که آنها 
هم باید از طریق خارج از کشور مسائل خود را حل کنند.  این سوال را باید به این شکل تغییر 
داد که حکومت برای حل مسائل مردم خود باید چه شیوه هایی اتخاذ کند؟ چون مردم اگر با 

حکومت باشند مساله ای به نام چالش امنیتی نخواهیم داشت.
برای ارتقای سطح آگاهی مردم درباره این چالش محیط زیستی چه باید 

کرد؟
ما وقتی بحث از لزوم افزایش سطح آگاهی درباره مسائل زیست محیطی می کنیم همیشه 
ذهن ما به ســمت آموزش می رود.البته این درست اســت و بدون آموزش، آگاهی افزایش 
نمی یابد،  اما بخش کوچکی از آگاهی جمعی مربوط به آموزش اســت و بخش عمده آن 
محصول مشارکت اجتماعی و حضور جمعی در تصمیمات و تجربه زیسته ما است. بگذارید 
در این زمینه مثالی بزنم. بخشی از اصولگرایان قبل از اینکه دولت را به دست بگیرند، خیالبافی 
کرده و می گویند با آنقدر پول ریختن در بازار می شود که قیمت دلار را کنترل کرد. یا با فلان 
رقم اندک می شود شغل ایجاد کرد. من نمی گویم همه این ادعاها متقلبانه بوده است، بلکه 
بخشی از این اظهارات محصول ناآگاهی است چون آنها در اداره دولت مشارکت نداشته اند. 
وقتی جامعه را کنار بگذارید و در تصمیمات مشارکت ندهید، آگاهی عمومی که مفید و با واقعیت 
مطابق باشد به سوی صفر میل می کند. در این شرایط افراد بیرون از میدان عمل، اظهارات 
اشتباه مطرح می کنند و وقتی سر کار می آیند متوجه می شوند که اشتباه می کردند؛ بنابراین 
راه حل چالش محیط زیست و افزایش آگاهی عمومی مردم در این زمینه، با مشارکت دادن 

جامعه و نمایندگان واقعی آنها که مشکلات مردم را دنبال می کنند مرتبط است.

انتقادتندمقامارشدسازماناموالتملیکیازتخلفاتگمرک عباسعبدیتحلیلگرمسائلسیاسیکشور:
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ستاد تنظیم بازار، احتمالا در جلسه روز چهارشنبه 
دهــم آذر خود در مــورد افزایش نــرخ خودرو 
تصمیم گیــری می کند. برخی اخبــار از احتمال 
افزایش ۱۰ درصدی قیمت خودرو حکایت می کنند. 
اما آیا این اقدام می تواند چالش زیان  انباشــته 

خودروسازان را برطرف کند؟
به گزارش تجارت نیوز، خودروســازان روز سه شنبه ۱۸ آبان 
اعلام کردند که قیمت خودروها را افزایش داده اند.در آن مقطع، 
ایران خودرو ۱۵ تا ۱۹ درصد و سایپا ۱۵ تا ۱۷ درصد بر قیمت 
محصولاتشان افزودند.اما این پایان ماجرا نبود. روز پنجشنبه، 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور دستور داد که افزایش قیمت 
خودروها متوقف و تصمیم گیری در این مورد به ستاد تنظیم بازار 
سپرده شود.ستاد در حدود ۱۷ روز گذشته در این مورد موضعی 
نگرفته است. حتی هفته گذشته، رسانه ها اعلام کردند که در 
جلسه روز چهارشنبه، ۳ آذر تکلیف قیمت خودروها مشخص 
می شــود اما این این اتفاق رخ نداد.حالا، نیز مهر در گزارشی 
نوشته اســت که احتمالا در جلسه آینده ســتاد در این مورد 
تصمیم گیری می شود و قیمت محصولات ایران خودرو و سایپا 

حدود ۱۰ درصد افزایش می یابد.اما آیا این اقدام می تواند چالش 
زیان  انباشته خودروسازان را برطرف کند؟

زاوه: مشکلی حل نمی شود
پاسخ فرید زاوه، کارشناس صنعت خودرو به این پرسش منفی 
است.او به تجارت نیوز می گوید: حتی همان افزایش ۱۵ تا ۱۹ 
درصدی قیمت خودرو نیز کمکی به خودروســازان نمی کرد. 
چالش زیان انباشته را نمی توان با صرف افزایش قیمت برطرف 
کرد.زاوه می افزاید: افزایش حــدود ۱۰ تا ۱۲ درصدی قیمت 
خودرو، با توجه به اختلاف قیمت محصولات خودروسازان با 
بازار توجیه منطقی نیز ندارد.به گفته او، صرفا به دلیل دستور 
رئیس جمهور مبنی بر توقف افزیش قیمت ها و ورود ستاد تنظیم 
بازار، ممکن است این نهاد چنین تصمیمی را بگیرد تا حرف 

آقای رئیسی زمین نماند.
چاره چیست؟

این کارشــناس صنعت خودرو تاکید می کند: مشکل زیان 
انباشته خودروســازان را باید با ورود سرمایه جدید، آزادسازی 
قیمت ها، کاهش هزینه ها و فروش بخشی از دارایی های آنها 
حل کرد.زاوه توضیح می دهد: جذب سرمایه جدید، از طریق بازار 

سرمایه ممکن است اما قیمت گذاری دستوری سد راه تشویق 
مردم به حضور فعال در بورس است.
اصل مهم در کاهش هزینه ها

او می افزاید: خودروسازان برای کاهش هزینه ها باید آزاد باشند 
قطعات مورد نیاز خود را از هر منبعی که به صرفه تر باشد تامین 
کنند اما اکنون محدودیت های قانونی و فراقانونی زیادی در این 
زمینه وجود دارد.به گفته این کارشناس، برای مثال ممنوعیت 
واردات قطعاتی که در داخل تولید می شوند، سدی در راه تامین 

قطعات با قیمت مناسب است.

زاوه می گویــد: خودروســازان حتــی در خریــد قطعات از 
تولیدکنندگان داخلی نیز آزادی عمل ندارند و محدودیت های 

فراقانونی زیادی برای آنها ایجاد شده است.
راهکارهای مقطعی بی فایده است

این کارشــناس صنعت خودرو تاکیــد می کند: تا زمانی که 
صحبت از ۸۰ هزار میلیارد تومان زیان انباشته باشد، افزایش 
قیمت مشکلی را حل نمی کند.او می افزاید: این راهکار حتی اگر 

به صورت مقطعی تاثیرگذار باشد، تورم تاثیر آن را می گیرد.
به گفته زاوه، چالش های بخشی در یک صنعت، تحت تاثیر 
شــاخص های کلان اقتصادی قرار دارند و بدون توجه به این 

مباحث نمی توان مشکلات را درمان کرد.
نام آور: چگونه در فضای غیررقابتی ضرر می دهید؟

چندی پیش نیز، امیر حسین نام آور، کارشناس بازارهای مالی 
صنعت خودروسازی را غیررقابتی دانست و گفت: قابل تصور 
نیست که چگونه می توان در چنین فضایی ضررده بود؟او در 
لایو ایستاگرامی با عنوان آینده بازارها بعد از مذاکرات تاکید کرد: 
تنها احتمال ممکن وجود فساد و منافذی در بدنه شرکت است. 

در بدنه دولت نیز افراد فاسد وجود دارند که باید حذف شوند.

زیان انباشته و افزایش تورم
این کارشناس اقتصادی در ادامه گفت: خودروسازان تا پایان 
ســال گذشته، ۸۰ هزار میلیارد تومان زیان انباشته داشته اند و 
سیستم بانکی را با تسهیلات تسویه نشده خود با مشکل مواجه 
کرده اند. نتیجه عملکرد آنها، افزایش تورم برای همه جامعه بوده 
است.او افزود: تیم اقتصادی دولت نمی داند با خودروسازان چه 
رفتاری داشته باشد و تلاش می کند با دستور، شعارهای حمایتی 
خود را از مردم عملی کند. اما این روند قابل ادامه نیست و ایراد 

اصلی از عملکرد خودروسازان است.
جعفری: قدرت در دست خودروسازان است

همچنین به اعتقاد عماد جعفری، کارشناس صنعت خودرو 
اکنون قدرت دســت خودروسازان اســت و آنها روی بازار نیز 
به خواست خود تاثیر می گذارند. او چندی پیش به تجارت نیوز 
گفت: در بازاری که به صورت انحصاری در اختیار خودروسازان 
دولتی است، آنها هر رفتاری بخواهند در قبال مشتری انجام 
می دهند. به گفته جعفری، آنها با استفاد از اهرم کاهش عرضه 
بر قیمت ها نیز اثر می گذارند و با استفاده از دلال هایی که در بازار 

دارند، روند آن را صعودی نگه می دارند.
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